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ČT VRTLETNÍK V YDÁVÁ OBEC MOR AVANY -  Č ÍSLO 2 /  2021

Přejeme krásné letní dny !

Malá fotoreportáž z letní školy v  přírodě 
v  Karlově  v  Jeseníkách.



Září 
15. 9. Trabantem napříč kontinenty 
18. 9. Farmářské trhy 
Leden 
29. 1.  2. Obecní ples

Kalendář akcí 

Moravany jsou stále obcí  
zapojenou do projektu  
Jižní Morava - Království Komety. 
Pro aktuální informace sledujte 
stránky HC Kometa.

Farmářské trhy 
Podzimní moravanské 
farmářské trhy pro vás 
připravujeme  
na sobotu  18. 9. 2021.

Termíny veřejných zasedání 2021 
9. 9. 2021, 
9. 12. 2021.

Klábosení mezi ženskýma z Moravan: „Už 
jsi to slyšela, že v září bude před Rychtou 
autogramiáda Camille G?“ „A kdo to prosím 
tě je?“ „Ty ji neznáš? Taková bloncka, 
co chodí venčit toho černobílýho 
staforda.“ „Jó ta, už vím. To je divný, ona 
vypadá jako úplně blbá a přijde mi 
namachrovaná.“ „No já koukla na ten její 
blog: Deníček Camille G a myslím, že je 
akorát dobře praštěná a má pěkně prořízlou 
hubu. Ale podle těch příběhů, co píše 
z jejího života, si myslím, že je teda úplně 
normální a má jen hodně osobitej smysl 
pro humor. Jinak by tam asi neměla tolik 
tisíc sledujících. A navíc se její příběhy líbí 
i Albatrosu, když jí vydali 
knížku.“ „Ale prosím tě, tu si dneska může 
vydat každej, pokud si to zacáluje.“ „No to 
jo, ale oni si ji vybrali sami.“ „No nekecej. 
Tak to tam teda půjdu.“  
Takže milí Moravaňáci, přijďte se taky 
mrknout a udělat si s rodinou pěkný 
odpoledne v sobotu 25. 9. 2021 od 14 hod 
před Moravanskou rychtou. Rodinné 
odpoledne nejen o vydávané knize 
„Deníček Camille G“, kde se o hudbu 
postarají kluci z Profi-dj, na čepu poteče 
vychlazené pivko, 
určitě bude i něco 
k zakousnutí a možná 
i nějaká zábava 
pro děti. A kdyby se 
nakonec našel 
odvážlivec, co by si 
chtěl knihu kópit, tak 
mu ji ráda podepíšu.  
Těším se na Vás.  
Camille G. Inzerce

Letní provoz moravanské knihovny 
Knihovna bude dostupná v běžném režimu, 
kromě dovolené od 21.-25. 7. a 12.-23. 8.  
Běžná provozní doba knihovny: 
Pondělí:  9:00 - 11:00 
Středa:  15:30 - 18:30

Obrázky z titulní strany pro Moravanské 
listy poskytla E. Habrovcová. Ledňáček byl 
oceněn v soutěži Přišlo jaro k nám. 



Nejdříve bych chtěla popřát krásné léto 
a pohodové letní prázdniny, které si všichni 
zasloužíme a na které se všichni dlouho těšíme.  

I my na úřadě si postupně budeme vybírat dovolené, 
sledujte prosím aktuální informace ohledně úředních 
hodin, u kterých může nastat (byť v minimální míře) 
ke změně. 

Na obec Moravany dorazila petice občanů s žádostí 
o odstranění 4 retardérů umístěných na ulici Žitná 
směrem ke kruhovému objezdu. Chtěli bychom 
informovat, že toto dopravní značení je dočasné 
v návaznosti na loňské budování kruhového objezdu. 
Nový projekt, který umožní vznik zvýšené 
křižovatky Žitná-Růžová, je v rozpracovaném stavu 
s plánovaným termínem předložení ke schválení 
dotčeným orgánům během léta. Občany, kteří tudy 
nyní projíždí, bychom chtěli upozornit, že v daném 
úseku platí zóna 30 - děkujeme za dodržování.  

Zvýšenou křižovatku plánujeme i v horní části obce 
v průsečíku ulic U Hájku a Na Rozcestí. Ještě letos 
bychom dále rádi zadali projekt na řešení stávající 
křižovatky z ul. Hlavní na Ostopovice a Nebovidy 
včetně výjezdu z ulice U Hájku na krajskou 
komunikaci, která je bohužel velmi frekventovaná 
a nepřehledná a dochází zde k pravidelným 
dopravním nehodám. 

Pro zvýšení bezpečnosti v obci jsme podali nedávno 
vyhotovený projekt na vybudování místa 
pro přecházení mezi ulicí Sadová a Novosady 
přes ulici Hlavní na stavební úřad. V této oblasti 
usilujeme o umístění stacionárního radaru, který by 
nám pomohl lépe korigovat rychlost dopravy v kopci 
ve směru na Nebovidy, a přispěl by tak v tomto místě 
k větší bezpečnosti chodců. Rovněž pro místo 
pro přecházení zbudované loni na podzim 
v křižovatce Hlavní a Modřická byl zadán projekt 
dopravního značení, abychom zvýšili bezpečnost 
především chodců. 

Pro účely projektu na vybudování kamerového 
systému v hlavních bodech obce (na vstupech, 
na veřejných prostranstvích, na problémových 
místech) jsme zadali vypracování projektu 
na napájení jednotlivých bodů a stavební úpravy 
archivu v prostorách obecního úřadu na umístění 
serveru. Až budou tyto doplňkové projekty hotovy, 
zadáme výběrového řízení na zhotovitele. Realizaci 
předpokládáme v několika fázích - v letošním roce 
i příštích letech dle priorit obce v kombinaci 
s technickou realizovatelností jednotlivých 
kamerových bodů.  

Projekt na sportovní halu vedle kruhového objezdu 
je nutno rozšířit o parametry podmínek dotací 
z Národní sportovní agentury, které byly publikovány 
bohužel až po lednovém výběrovém řízení. 

V návaznosti na získání stavebního povolení, které 
bude výstupem, dojde k vypsání výběrového řízení 
na zhotovitele. Stavba sportovní haly je projektem v 
řádu desítek milionů, její zahájení je nezbytně 
podmíněno úspěšnou žádostí o dotace, jejichž 
podmínky musí být v projektu zahrnuty, abychom 
vůbec žádat mohli.   

V jarních měsících jsme dokončili opravu povrchu 
ulice Kostelní od křižovatky pod kostelem až 
po hřbitov, na kterou jsme získali dotaci 
z Ministerstva pro místní rozvoj.   

Na zatravněné ploše naproti vstupu do Moravanské 
rychty byl realizován projekt Relax s vodním 
prvkem na návsi, na který jsme čerpali dotace 
z MAS. Vzniklo tak dřevěné posezení (namísto 
historického darlingu) a závěsná lavice pro vaše 
pohodlí, vodní výstřik mezi kameny a vodní závěs 
v dřevěné konstrukci. Vodní prvky jsou na časový 
spínač, který můžete aktivovat ze zadní části 
odpadkového koše, současné nastavení je 
na 25 minut. Tato úprava návsi dala za vznik 
klidovému místu, přejeme Vám zde krásný relax!  
Zadali jsme a spustili práce na projektu upgradu 
webových stránek obce, abychom byli jak v souladu 
s platnou legislativou, tak i drželi krok s dobou a měli 
stránky atraktivní a přehledné.   

Dále jsme zadali zpracování projektu na dobudování 
chodníku na ulici Modřická směrem ven z obce 
podél průmyslové zóny.  

Pracujeme na doplnění stávajících hřišť v obci 
o workoutové prvky – během léta by měl přibýt 
v rámci hřiště U Hájku a U Potoka. Pevně věříme, 
že umístěním těchto prvků pomůžeme našim 
občanům zůstat v kondici a mít zpevněná těla, což 
nejeden z nás po covidové „pauze“ potřebujeme.  

Rovněž jsme poptali cenovou nabídku 
na vybudování skateparku, jehož umístění 
zvažujeme na nevyužitém obecním pozemku 
p.č 1040/184 v k.ú. Moravany u Brna. Uvažujeme 
i o vybudování jednoho kurtu na beach-volejbal, 
pro který zvažujeme umístění v horní části pozemku 
p.č. 473/3 v k.ú. Moravany u Brna. Oba projekty jsou 
v souladu s doporučením sportovní komise obce, je 
nutno zvážit, zda jsou na vytypovaných pozemcích 
realizovatelná a za jakých podmínek.  

Stavební povolení na vybudování víceúčelového 
sportoviště pro ZŠ za jezdeckým areálem směrem 
na Vrbičky není stále vydáno, stavební úřad 
nevypořádal námitky firmy, která jízdárnu a přilehlé 
pozemky vlastní (např. p.č. 1183/10 v k.ú. Moravany 
u Brna). Intervenovali jsme u vedoucí Stavebního 
úřadu a děláme vše, abychom o přidělené dotace 
ve výši 5 milionů nepřišli, ale čas bohužel hraje proti 
nám. Příště bude již jasné, jak vše dopadlo. 

Z radnice



Rovněž bojujeme o vydání stavebního povolení 
pro zbudování třetí budovy MŠ z důvodu námitek 
majitele sousední parcely p.č. 457/225 v k.ú. 
Moravany u Brna, díky čemuž byl projekt několikrát 
upraven. Rozšíření kapacit naší MŠ jsme loni vyřešili 
detašovaným pracovištěm na MŠ Pšeník, což nám 
umožnilo přijmout všechny děti, které do konce 
srpna dovršili věk 3 let jak loni, tak i letos.  

Realizovali jsme vysázení ovocné aleje podél polní 
cesty nad Vrbičkami a máme požádáno o dotace 
na vybudování aleje na hranici katastru Moravan 
a Želešic podél pole, kterému se místně říká Velká 
sekera.  

V lese proběhla těžba akátů na prodej výrobci 
nábytku a průběžně probíhá i samotěžba suchých 
borovic. 

Došlo k revitalizaci aleje vedoucí z Jabloňového 
sadu do obce, která je na pozemku JMK, resp. ve 
správě SUS.   

Speciálně pro oblast Jabloňový sad dojde během léta 
k úpravě dopravního značení a projektuje se 
značení parkovacích stání.

Z radnice

Informace z obce naleznete také na: 
https://www.facebook.com/moravany  
http://www.moravanyubrna.cz 

Stále je možné si registrovat Mobilní rozhlas: 
https://www.mobilnirozhlas.cz/registrace 

Registraci Mobilního rozhlasu provedete buď 
na výše uvedeném odkazu, nebo přes níže 
uvedenou ikonku, kterou najdete vlevo dole 
na hlavní webové stránce obce. 

Vyplněním vašeho e-mailu na hlavní webové 
stránce obce (na hlavní stránce obce v pravém 
zeleném sloupci uprostřed)  si zajistíte novinky 
z obce přímo do vašeho e-mailu.

Za zahradami rodinných domů a podél pole na 
hranici našeho katastru směrem k OC Futurum měl 
vzniknout nový chodník, který měl budovat původní 
developer, spojili jsme se proto s projekční firmou a 
zahájili práce na projektu pro stavební povolení, 
abychom chodník pro obyvatele dané oblasti 
zrealizovali. Na dětském hřišti, které se realizovalo 
loni, byl zaset trávník a rovněž došlo k dosázení a 
úpravě zeleně v celé oblasti Jabloňového sadu. 
Všem, kteří se na realizaci těchto aktivit podíleli, 
moc děkujeme, především dobrovolníkům z řad 
občanů. Dále pracujeme na projektu dopravního 
značení parkovacích stání, abychom zlepšili stávající 
situaci se špatným parkováním (v křižovatce, na 
místě kontejnerového stání, blokace soukromých 
stání).  

Díky rozvolnění vládních opatření mohly proběhnout 
některé kulturní a sportovní akce, další jsou v plánu, 
jejich přehled najdete v úvodu Moravanských listů. 
Všem nadšencům, kteří do příprav věnují svůj čas 
a energii, mockrát děkujeme.  
Lucie Stroblíková, místostarostka  

Statistika – radar na ulici Modřická 
V březnu 2020 jsme instalovali radar na ulici 
Modřická, který kromě rychlosti zaznamenává i SPZ 
projíždějících vozidel. Data stažená k 14. 6. 2021 
nám říkají následující: 

• Vidíme nárůst frekvence projíždějících aut oproti 
stejnému období loňského roku v průměru o 18 %. 
Ten můžeme dát zřejmě do souvislosti s probíhající 
rekonstrukcí ulice Ořechovská. 
• Počet aut překračujících minimální povolenou 
rychlost je v průměru bohužel více jako loni, 
nicméně všichni během měřeného úseku svoji 
rychlost snížili, což je pozitivní informace. 
• Pro zamyšlení bez uvedení SPZ přidáváme top 
10 nejrychlejších měření. Zcela nepochopitelná se 
zdá rychlost 128 km/h dosažená v sobotu 1. 5. 2021 
v 15.48 h. 
• Jako smutnou perličku z dat uvedu, že auto 
projíždějící v sobotu 22.5.2021 ve 20.36 snížilo svoji 
rychlost z původních 117 na 35, tj. o 72 km/h. 
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Vážení spoluobčané, 
chtěli bychom Vás požádat o větší pozornost při 
využívání místní kanalizační sítě. Končí v ní 
nepatřičné věci, které ji ucpávají a způsobují 
problémy jak jednotlivým občanům, tak obci. Viz 
fotodokumentace. Oprava ucpaného kanálu nebo 
čerpadla je velice nákladná záležitost 
z prostředků obce, které by mohly být využity 
smysluplněji. 
Obec Moravany děkuje za Vaši spolupráci. 

Co do kanalizace nepatří 
• biologický odpad  (jídlo, odpad z drtičů, vlasy) 
• tuky (fritovací oleje, zbytky tuků po smažení, 
motorové oleje), z tuků se vytvoří hrudky 
nabalující na sebe další příměsi, a tím se 
v kanalizaci tvoří neprůchodné „špunty“ 
• veškeré hygienické potřeby: (pleny, vlhčené 
ubrousky, vlhčený toaletní papír či papírové 
kapesníky) 
• chemikálie a další nebezpečné látky 
• léky 
• odpad ze stavby (zbytky betonu, fasádní barvy, 
omítka) 

Kam tedy s odpadem? 
• k likvidaci rostlinných zbytků z kuchyně jsou 
určeny kontejnery na BIO ODPAD                                                                             
• k likvidaci hygienických potřeb používáme 
kontejnery na TUHÝ DOMOVNÍ ODPAD     
• léky prošlé a nespotřebované léky odneseme 
do lékáren nebo do boxů umístěných na OÚ 
• jedlé oleje a tuky po jejich vychladnutí slijeme do 
PET lahví a odneseme do popelnice na použité tuky a 
oleje (za obchodem, Jabloňový sad) 
• ředidla, kyseliny, mořidla, louhy a barvy vždy 
odevzdáme jako tříděný odpad při svozu 
velkoobjemového a nebezpečného odpadu (sběr 2-3 
ročně - sledujte informace obce) 
• stavební odpad si odvezou realizátoři daných 
staveb 
• použité baterie je třeba vložit do speciálních boxů 
umístěných na: OÚ, zastávce Hlavní (směr 
Nebovidy), zastávce Bohunická cesta (směr Brno) a u 
dětského hřiště U Hájku 
• textil do kontejneru na textil (před OÚ) 

fotodokumentace: 
 foto 1 - kousky betonu vytažené z kanálu 
foto 2 - tuková zátka 
foto 3 - směs z hygienických potřeb 

Z radnice

Stočné 
Připomínáme občanům, kteří mají povinnost 
nahlašovat stav podružného vodoměru pro výpočet 
stočného, ať tak učiní do konce měsíce června 
2021. Tiskopis (čestné prohlášení) je ke stažení 
na stránkách obce www.moravanyubrna.cz   → 
dokumenty obecního úřadu →   potřebuji si vyřídit.  
Lze si jej  vyzvednout i přímo na OÚ Moravany. 

V případě, že  budete reklamovat fakturu za vodné 
u Brněnských vodáren a kanalizací a.s., prosím 
doručte nově získanou fakturu za vodné  na OÚ 
Moravany, tyto údaje se k nám již nedostávají. 
Předejedeme tak společně zbytečným reklamacím  
u faktur za stočné. 

Nezapomínejte nám nahlašovat podstatné změny 
u stočného, ke kterým dojde v průběhu 
fakturačního období. Např. změna  počtu osob 
žijících v rodinném domě (pokud  máte studnu a 
výpočet stočného je dle směrných čísel), změna 
osoby, na kterou je uzavřena smlouva na stočené.

http://www.moravanyubrna.cz
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Příspěvek na dopravu seniorům 
Na veřejném zasedání dne 11. 3. 2021 byl v rozpočtu 
obce schválen jednorázový finanční příspěvek 
seniorům na dopravu ve výši 500,- Kč. Příspěvek je 
vyplácen občanům od 70 let, kteří mají trvalé bydliště 
v obci Moravany. Je k vyzvednutí na pokladně 
obecního úřadu po předložení platného občanského 
průkazu. Úřední dny: pondělí, středa 8.00 - 11.30 hod 
a 13.30 – 17.00 hod.

Místní poplatek ze psů 
Upozorňujeme občany, kteří ještě nemají 
uhrazen poplatek za psa, aby tak učinili co 
nejdříve.  
Splatnost poplatku byla do 31. 5. 2021. 

Poplatek lze uhradit v hotovosti i  kartou 
na pokladně OÚ Moravany, Vnitřní 49/18 a to: 
pondělí, středa  8.00 - 11.30 a 13.30 - 17.00 h. 
Nebo převodem na účet obce: 
6824641/0100, VS - rodné číslo poplatníka. 

Pes - 400,-  
Pes - druhý a každý další - 600,- 
Pes - jehož držitelem je osoba starší  65 let - 
200,- 
Pes - druhý a každý další držitele od 65 let  - 
300,- 

Osvobození od poplatku: 
- držitel psa, kterým je osoba nevidomá, osoba, 
která je považována za závislou na pomoci jiné 
fyzické osoby podle zákona upravujícího sociální 
služby,  
- držitel průkazu ZTP nebo ZTP/P, osoba 
provádějící výcvik psů určených k doprovodu 
těchto osob,  
- osoba provozující útulek pro zvířata nebo osoba, 
které stanoví povinnost držení a používání psa 
zvláštní právní předpis. 

Úleva se poskytuje: 
- osobám požívajícím starobní důchod 
před dovršením věku 65 let, invalidní důchod, 
sirotčí důchod, vdovský či vdovecký důchod ve výši 
50 % sazby poplatku za jednoho psa. 
- osobám požívajícím starobní důchod (před 
dovršení veku 65 let), invalidní důchod, sirotčí 
důchod, vdovský či vdovecký důchod ve výši 50 % 
sazby poplatku za druhého a každého dalšího psa 
téhož držitele. 

Více informací viz vyhláška č. 3/2019 o místním 
poplatku ze psů.

Z radnice

Občané se stále mohou hlásit o kompostér   
Moravany obdržely dotaci na kompostéry KOMP 
1050. Kompostér získávají občané Moravan zdarma.  
Nyní je možné se přihlašovat i o druhý 
kompostér, který bude přidělován po 
vypořádání poptávky prvotních zájemců. 
Více informací na webu obce :  
Aktuality → kompostéry-online formulář. 

Technické parametry: 
Hmotnost: 28 kg 
Velikost balení: 100 cm x 120 cm x 20 cm 
Velikost zahrady: 1050 m2 
Objem : 1.050 litrů 
Ø podstavy: 136 cm 
Výška: 107 cm 
Barva: zelená 
Materiál: recyklovaný UV stabilní polyetylén 
Minimální životnost: 20 let 

Konstrukci kompostéru lze pohodlně otevřít z 
každé strany a libovolně kompost promíchávat, 
vybírat či průběžně doplňovat nový biologický 
materiál. Díky důmyslnému systému vnitřního 
provzdušňování a unikátní vnitřní soustavě žeber 
zabraňující ucpávání větracích otvorů se odpad 
nelepí na stěny kompostéru, uvnitř vzniká 
množství vzduchových bublin, díky čemuž se 
zahradní i kuchyňský odpad mění na kompost 
(přírodní hnojivo.)  

Inzerce v Moravanských listech 
V Moravanských listech je uveřejňována pouze 
taková inzerce, která má za cíl informovat občany 
Moravan o pracovních, volnočasových a občansko-
komunitních příležitostech, akcích a službách 
poskytovaných v Moravanech a blízkém okolí, nebo 
těch, které jsou pro Moravany relevantní. 
Upřednostňuje se inzerce nezisková a dále taková, 
která má za cíl podporu drobných podnikatelských 
subjektů v obci. Rozsah není větší než 1/4 stránky 
a je zdarma, viz Usnesení 55R/7/2021.
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Obec se Studánkou víly Vrbičky, podpořila 
nadační fond Víly pro děti 
Obec Moravany finančním darem podpořila projekt, 
jehož výstupem je zpříjemnění nemocničního 
prostředí dětské nemocnice barevnou výmalbou.  

Do dětské fakultní nemocnici v Brně se 
za realizátorkou projektu, výtvarnicí Michaelou 
Piňosovou, vydala Lucie Stroblíková a Michaela 
Pánková. Povídání bylo příjemné pro obě strany. 
Výtvarnice Michaela Piňosová je ženou, která ráda 
pracuje srdcem a spolupracuje s lidmi naladěnými 
na stejnou vlnu. Jejím heslem je: Kde je vůle, je 
i cesta.  

Ptali jsme se jí, kam chodí na nápady, jak neosobní 
prostředí malým i velkým pacientům zpříjemnit. 
A také, jak se takový projekt dobré vůle uskutečňuje 
od fáze myšlenky, přes nafocení, vizualizaci, 
kalkulaci a financování až po samotné otevření 
prostorů pro ty, jimž má pomoci překonat nelehké 
období pobytu v léčebném zařízení.  

Jak Vás, povoláním výtvarnici, napadlo rozjet 
spolupráci mezi Vámi, nemocnicí a komerčními 
i nekomerčními sponzory, kterých jste pro Vaše projekty 
získala už celou řadu?  
Vše se vyvinulo časem. Na počátku ( a jsou dodnes) 
mi obrovskou podporou byli mí přátelé. Viděla jsem, 
jak jsou nemocniční prostředí nepřívětivá a chtěla 
jsem s tím něco udělat. To, že to měním, mě 
naplňuje. První firmou, která nás podpořila, byla 
firma Lomax, konkrétně pan Luboš Dufek.  Od té 
doby dobrých lidí a firem či organizací přibylo.  
  
Jak dlouho spolupracujete s FN Brno?  
S FN Brno spolupracuji od 2019. Důvěra v nadaci 
rostla postupně. Jako první nekomerční subject 
na tento projekt přispěla radnice Brno - sever.

A proč si nemocnice podobné projekty nefinancuje 
sama, ale prostřednictvím obcí a komerčních subjektů?  
Veškeré peníze dá nemocnice na svůj provoz. Navíc 
ministerstvo zdravotnictví vydalo striktní nařízení, 
aby vše bylo hygienicky nezávadné, aby na věcech 
neulpíval prach, proto se místo předmětů 
rozmístěných v prostoru snažím prostor vybavit 
kresbami.  Jinými slovy, chybějící útulnější vybavení 
nahrazujeme výmalbou.  
  
A na co přesně finance od obce Moravany půjdou? 
Finance použijeme na realizaci umělecké malby, 
konkrétně na nákup barev, malířských potřeb, štětců 
a práci. 
  
Dětské pokoje většina rodičů svým dětem zkrášluje, 
aby se v nich cítily dobře. Na nemocniční pokoje se 
zapomíná? Nebo jen nejsou peníze?  
Prostředí řeší samotný personál, který je však 
limitován zákony a financemi. FN Brno má sice 
špičková zařízení i péči, ale nikoliv až tak špičkové 
prostory, pokud jde o vizuální přátelskost 
nemocničního prostředí.  

Jak důležité jsou barvy a obrázky pro psychiku?  
Psychika malých pacientů je velmi důležitá 
na průběh léčby. Je velmi důležité dítěte zbavit 
úzkosti a strachu z odloučení od rodiny. 
Ve vymalovaném pokoji se pacient cítí víc jako doma, 
tím se zlepšuje komunikace a léčba.  

Jak vybíráte motivy a barvy, které na výmalbu 
použijete?  
Motivy přicházejí samy. Vstoupím do místnosti 
a nápady se samy hlásí o slovo. Vnímám hru světla, 
to, jak postupuje pokojem slunce. Barvy musí být 
citlivě voleny k věku dítěte. Pro malé děti volíme 
barvy pastelové, pro větší sytější.  U dospívajících 
vymalováváme tak, aby je to nenavádělo 
k přidělávání svých kreseb :) Výmalbu doplňujeme 
plošnou kresbou s 3D efekty s motivy našich starých 
českých pohádek.

Nadační fond Víly pro děti
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Většinou volím přírodní motivy, protože v tomto 
prostředí se dětí cítí velmi dobře  a pokud zvolíme 
téma pohádky, je pokoj pro děti vymalován v celkové 
harmonii včetně doplňkových klidných míst. 

Co si můžeme představit pod pojmem "umělecká" 
výmalba?  
Umělecká výmalba je vše nad rámec obyčejného 
vymalování stěny barvou. Je to výmalba, která je 
mimo jiné i dlouhodobá, může se dezinfikovat 
a dobře se udržuje. Naše první výmalby slouží již více 
jak dvacet let v naprosto výtečném stavu. 

A nestačilo by stěny natřít na žluto a nalepit na ně 
obrázky krtečka nebo pokemonů? Někomu určitě ano, 
ale dnes se hodně řeší autorská práva, není to tak 
jednoduché. 

Povídáte si s dětmi o tom, co se jim líbí a jak na 
ně barvy a obrázky působí?  
Ano, spolupracuji s hodonínskou ZUŠ, se kterou jsem 
malovala Domov pro seniory Bažantnice,  kde se teď 
místo do jednotlivých pater dle čísla vyjíždí do patra 
slunečnicového, na louku, s pávy apod. Tamější 
obyvatelé zvěčnili do malby dokonce své palce. 
Cílovou skupina jsou děti – jak malé, tak velké, ale 
nazapomínáme ani na seniory. S hodonínskou ZUŠ 
také plánujeme pokračování umělecké výmalby 
v hodonínské nemocnici, kde jsme již předávali 
v roce 2019 uměleckou výmalbu na celém dětském 
oddělení.  

Jakou máte odezvu od lékařů a sester? Jsou také rádi 
v hezčím pracovním prostředí?  
S dětmi bez stresu se lépe pracuje. Rychleji se 
uzdraví. Důležité je, aby se cítily příjemně jako doma.

Jak se Vám pracuje v době pandemie?  
Hůře, neboť se obtížněji hledají sponzoři, kteří třeba 
už nemají peníze na projekty tohoto typu. Práce jako 
taková se však nemění. 
  
Co Vám tato zkušenost dala?  
Tuto práci dělám 20 let, vidím svoji přidanou 
hodnotu, pomáhám vytvářet harmonii v prostoru. 
  
A mohou nějak případně pomoci i občané?  
Občané mohou přispět finančně. Na práci je nicméně 
po předešlých zkušenostech nezvu, je problém 
s koordinací. Mám svoji ověřenou skupinu lidí a také 
děti ze ZUŠ, s nimiž spolupráce funguje.  

Jak se Vám líbila spolupráce s obcí Moravany?  
Závěrem bych chtěla sdělit své nadšení a skutečně 
hřejivý pocit ze setkání s lidmi, kteří vnímají stejné 
nebo podobné hodnoty jako já. Velmi mne nadchlo 
vyprávění paní Stroblíkové o obci Moravany, mimo 
jiné o Studánce, kterou hlídá a ošetřuje víla Vrbička.  
Věřte, že jste nám udělali upřímnou radost.  

Obec Moravany na oplátku děkuje paní Piňosové 
za její obětavou práci a přeje mnoho zdaru 
do dalších projektů.  

Veřejná sbírka fondu Víly pro děti: 
Peněžní ústav: KB Hodonín 
Číslo účtu: 115-2613090247/0100 
e-mail: info@vilyprodeti.cz 
www.vilyprodeti.cz

Nadační fond Víly pro děti



I tam na ně čekaly úkoly ke splnění pod dozorem 
hodné paní ředitelky. V mateřské škole se nejmenší 
děti seznámily s panem učitelem, který si pro ně se 
svojí kolegyní připravil hravé činnosti na zahradě 
školky. V centru obce jim pak spolek Vrabčák 
nabídnul opičí dráhu a stanoviště kulturní komise 
navodilo pohádkovou atmosféru. Třešničkou na celé 
akci bylo otevřené podzemí pod moravanskou 
farností. Kdo měl odvahu, vydal se na cestu při svitu 
svící starými farními prostory. A že to bylo jen pro 
otrlé, dokázaly výkřiky překvapených dětí, když se v 
nejčernějším koutě podzemí pohnul tajemný mnich. 

A co by to bylo za oslavu dne dětí bez odměny? Ta na 
děti čekala na obecním úřadě. Balíček plný ovoce, 
drobných sladkostí hraček a pitíčka, udělal všem 
velkou radost. 

Velký dík patří všem moravanským spolkům, které se 
na akci podílely. Tak za rok zase znovu? Budeme se 
těšit! 
Kateřina Havránková 

Den pro rodinu 
Takový název nesla jedinečná akce, kterou pořádala 
obec Moravany ve spolupráci s kulturní komisí 
a spolky v Moravanech v sobotu 5.6.2021. 

Když členové kulturní komise plánovali oslavu Dne 
dětí, napadlo je zapojit nejrůznější moravanské 
spolky. Hlavním impulsem byl fakt, že spousta 
obyvatel Moravan neměla tušení, co vše Moravany 
nabízí. Všechny oslovené spolky bez váhání 
souhlasily a mohla tak vzniknout nová, neotřelá 
akce. 

Rozmístění stanovišť na nejrůznější místa obce 
zabezpečilo rozložení návštěvníků a zamezilo 
kumulaci většího počtu osob na jednom místě. 
Rodiny s dětmi měly možnost strávit sobotní 
dopoledne procházkou po obci, kde na ně čekalo 
celkem jedenáct různých aktivit. A protože je to přeci 
jen z centra obce do Jabloňového sadu kus cesty, byl 
start akce naplánován u Obecního úřadu a zároveň 
i na hřišti v Jabloňovém sadu. Právě tam si připravil 
Spolek Jabloňový sad rozmanité vyžití pro děti jako 
skákací hrad a soutěže. 

Někdo má rád vdolky, jiný zase holky. To by mohlo 
být motto této akce. Záleželo jen na samotných 
účastnících, které stanoviště si vyberou. Na splnění 
a získání odměny bylo potřeba obejít šest zastávek. 
Kdo rád sportuje, vybral si stanoviště sportovní 
komise nebo florbalového klubu SK TROOPERS, kde 
na děti a čekala překážková dráha či střílení 
do florbalových branek. Kdo dává přednost přírodě, 
zastavil se u moravanského rybníka a pokochal se 
úctyhodnými mysliveckými a rybářskými trofejemi, 
opekl si špekáček a mohl relaxovat u hladiny rybníka. 
Pro vášnivé i budoucí čtenáře bylo připraveno 
stanoviště v obecní knihovně. S pomocí laskavé paní 
knihovnice prošly děti knihovnou, seznámily se 
s ilustracemi v knížkách a pokračovaly do školy.

Den pro rodinu

zde foto pan Malý



Pozdrav ze školky 
Jaké bylo letos na naší zahradní slavnosti počasí? 
Krásné slunečné jako každý rok. Za dobu, co stojí 
naše školka a co pořádáme tuto akci, nás počasí 
nikdy nezklamalo. Vždyť si to ty naše děti také 
zaslouží! Po náročném roce jsme konečně mohli  
všem ukázat, co jsme se naučili. Zatancovat, zazpívat 
a hlavně, vypravit těm našim nejstarším krásné 
pasování na školáky! Děti s napětím čekaly, zda 
i letos navštíví naši školku sám pan král. A dočkaly 
se. Král v plné parádě, v hermelínu s korunou 
i s nablýskaným mečem. Řada čtyřiceti sedmi 
předškoláčků ani nedýchala. Jeden po druhém 
poklekli a vyslechli si tu magickou větu: „Pasuji tě 
na školáka“. Od této chvíle už to bude jiné, nebudou 
obyčejní školkáčci, jsou skoro školáci. Už jen pár 
týdnů a otevřou se jim dveře do další etapy jejich 
života. Ještě je ale čeká velké překvapení. Připravili 
jsme pro ně víkendovou školku. Celý víkend plný her, 
výletů, zábavy a nočního překvapení.  

MŠ Moravánek, ZŠ Moravany

ZŠ Moravany na letní škole v přírodě 
Škola po náročném školním roce vyrazila od 7. do 11. 6. na školu v přírodě 
do Karlova v Jeseníkách užít si hry na téma olympiáda. Poslali nám 
do Moravanských listů tento krásný fotopozdrav.

Pro nás bude jejich následný odchod trošku 
smutný.  Ale tak to má být. Přijdou další děti 
a zase začneme znovu. A že nám zase přijde 
nových dětiček! Při letošním zápise se podařilo 
přijmout všechny děti od tří let. Větší část 
do Moravan, část na detašované pracoviště. 

Užijte si léto, my si ho budeme užívat až do 23. 7. 
spolu s dětmi ve školce! 
Kateřina Havránková, ředitelka MŠ
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Školní rok 2020/21 plný výzev je za námi. Rok 
nečekaných změn, kdy se rozvrh hodin měnil 
soustavně v návaznosti na nové epidemiologické 
podmínky stanovené pro školy. Nikdo jsme 1. září 
nečekali, že covid udeří hned po prvním 
poprázdninovém setkání. Po pár týdnech izolace se 
škola zpět zaplnila všemi pedagogy a dětmi, 
ale nasadili jsme roušky a i přes všechna dodržování 
hygienických podmínek bylo rozhodnuto, že musíme 
zavřít a přejít na distanční výuku. Zavedli jsme 
virtuální učebny, spustili meety a po pár týdnech se 
všichni zorientovali ve vhodných aplikacích 
pro výuku. Před Vánocemi jsme si na pár dní užívali 
společnou prezenční výuku a pak s přestávkami 
pokračovala do jara převážně distanční výuka kromě 
1. a 2. třídy. Jarní rotační výuka naštěstí byla brzy 
odvolána a květen, červen jsme si užili ve škole opět 
všichni společně. Antigenní testování už všichni 
bereme jakou součást výuky. Nejdůležitější je, že už 
při výuce nakonec nemusíme mít roušky. 

V dubnu proběhl zápis do školy. Tradiční motivační 
část jsme díky omezením poprvé zkusili pro zájemce 
online a jsme moc rádi, že jsme se s většinou 
budoucích prvňáčků seznámili alespoň 
přes obrazovky.

Páťáci letos opět netrpělivě čekali na květen 
a na přijímací zkoušky na osmiletá gymnázia 
a výběrové školy. V době distanční výuky se aktivně 
připravovali jak s paními učitelkami online, tak 
samostatně, proto jsme rádi, že vše dopadlo, jak má 
a všichni odcházejí na školy, které si vybrali. 
Nezbývá, než jim popřát štěstí a spokojenost 
na nových školách. 

Během května padlo rozhodnutí, že podnikneme 
přes všechna omezení školu v přírodě. Zúročilo se 
na výbornou a společně jsme si užili celá škola 
v Karlově v Jeseníkách slunečný sportovní týden 
za doprovodu animátorů z Newmanschool. Tématem 
byla olympiáda a myšlenka stejná jako mají 
olympijské hry. Spojit všech 5 kontinentů (tříd) 
v jeden tým. Jsem ráda, že se nám poprvé podařilo 
zažít letní školu v přírodě všichni společně 
na jednom místě v jednom čase se stejným tématem. 

Děkuji všem zaměstnancům za trpělivou 
a zodpovědnou práci během celého školního roku 
a dětem a jejich rodičům za  spolupráci se školou. 
Pěkné léto! 
Markéta Jedličková, ředitelka školy

ZŠ Moravany
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Univerzita třetího věku MU neztrácí dech 
Je tomu již více než rok, co přednáškové sály 
Masarykovy univerzity zavřely své brány a celý svět 
zahalily roušky a respirátory, vzdělávání seniorů 
na Univerzitě třetího věku MU však volně dýchá dál. 
Jen probíhá na místě, jenž je pro nás i pro naše 
účastníky velikou výzvou – v online prostoru. 

Univerzita třetího věku se však této výzvy chopila se 
ctí a posluchači aktuálně sledují přednášky zpoza 
obrazovek. Výuka probíhá buď na uživatelsky velmi 
jednoduché platformě YouTube, nebo v aplikaci 
Microsoft Teams, jež našim posluchačům nabízí 
navíc možnost interakce a vstupu do diskuze 
s vyučujícími. Snažíme se, aby bylo pro naše 
posluchače po technické stránce vše co 
nejjednodušší, poskytujeme jim proto po celou dobu 
trvání kurzů podrobné návody i telefonickou 
podporu. 

Pandemie nás tedy rozhodně nezastavila – i nadále 
přinášíme seniorům pestrou nabídku poznatků 
z nejrůznějších oborů všech deseti fakult MU 
a udržujeme tak jejich paměť v neustálé aktivitě. 
Přestože bychom návrat k prezenčnímu režimu 
velice uvítali, s online výukou máme již bohaté 
zkušenosti, jež chceme i nadále rozvíjet a postarat se, 
aby byli naši posluchači maximálně spokojeni. 

Již nyní se těšíme na akademický rok 2021/2022, 
který zahájíme v říjnu, a na který jsme se připravili 
několik dlouhodobých kurzů. Je možné přihlásit se 
například do tříletého cyklu Všeobecně 
zaměřeného kurzu, jenž je pro svůj multioborový 
charakter připravován ve spolupráci se všemi 
fakultami MU. 

A skvěle se hodí pro zájemce o všeobecný přehled. 
Kurz je zakončen slavnostní promocí, během níž 
posluchači obdrží osvědčení o absolvování kurzu.  

Tříletý je i zbrusu nový cyklus přednášek s názvem 
Umělecká díla a podoby jejich 
uměleckohistorického vysvětlení, jehož první 
ročník letos otvíráme. Tématem budou umělecká díla 
od raného novověku po současnost v oblastech 
architektury, sochařství, malířství a užitého umění. 
Kurz navazuje na úspěšné cykly ve spolupráci se 
Seminářem dějin umění a po třech letech je taktéž 
zakončen slavnostní promocí.  

Nabízíme ale také jednoleté kurzy, mezi které patří 
Kulturní dědictví a památkové péče na Moravě, 
jejž pořádáme ve spolupráci s Národním 
památkovým ústavem, a také kurz Univerzita 
třetího věku a Moravské zemské muzeum. 

Výuka probíhá zpravidla jednou za 14 dní od října 
do května. Pro ty z Vás, jež se přihlásí do některého 
z uvedených dlouhodobých kurzů, čeká během roku 
i výběr kurzů krátkodobých s nejrůznější tematikou, 
jmenujme například kurzy astronomie, genealogie, 
kybernetické bezpečnosti nebo o Jižní Americe 
a mnoho dalších. Nudit se u nás tedy rozhodně 
nebudete! 

Vzdělávání na U3V MU je 
bezplatné, uhradit je nutné 
pouze jednorázové zápisné, 
které pro celý akademický rok 
činí 800 Kč. Přihlášky ke studiu 
budeme přijímat od 1. 9. 2021. 
Bližší informace o přihlašování 
naleznete na webových 
stránkách www.u3v.muni.cz, 
kde v brzké době upřesníme, 
zda bude přihlašování, 
a i samotná výuka, probíhat 
prezenční či elektronickou 
formou. 
Kolektiv U3V, MUNI

Univerzita třetího věku 



Mše svaté 
      kostel sv. Václava v Moravanech  
neděle  9.00 h 
středa   18.30 h 
pátek   18.30 h 
      kostel sv. Kříže v Nebovidech 
sobota   18.00 h (od 1. 7.) 

Noc kostelů  
V pátek 28. 5. se v kostele sv. Kříže v Nebovidech 
uskutečnila tradiční akce Noc kostelů, letos opět 
v omezenější podobě. Přesto byl program poměrně 
bohatý a zahrnoval jak přednášku o gotických 
freskách ze 14. století, které můžeme v kostele 
obdivovat, tak pěvecké vystoupení mužského sboru 
z Bošovic, či večer chval moravanské scholy. 

Děti ze 2. a 3. třídy naší základní školy si připravily 
krátké divadelní vystoupení ze života svaté Heleny, 
která se podle legendy zasloužila o nalezení pravého 
Kristova kříže, jehož jméno nese nebovidský kostel. 
R.S.

Z moravanské farnosti, pozvánky 



11. ročník tenisového turnaje  
BUM-BUM-Prásk 2021 

Turnaj čtyřher 

Letos se nám bohužel kvůli covidu nepovedlo 
uskutečnit zimní turnaj smíšených partnerských 
a rodinných čtyřher. O to větší zájem byl o čtyřhry, 
které se konečně mohly pořádat. Na turnaj se 
přihlásilo 15 párů, což bylo maximum, které lze 
na našem kurtu za jeden víkend zvládnout. 
Navíc předpověď počasí už týden před turnajem 
hlásila, že celý víkend proprší. Tato situace naštěstí 
nenastala a sice nám občas lehce poprchávalo, ale 
kurt byl po celou dobu hratelný. Zato byla pěkná 
zima a diváci často museli vytáhnout zimní bundy. 
V sobotu jsme se jako vždy sešli na zahrádce 
Moravanské rychty, i tentokrát skoro v plném počtu. 
Všechny hráčky i hráči byli na tenis natěšení 
a výsledky tomu odpovídaly. Bojovalo se o každý 
míček, mnohé zápasy skončily velmi těsně 
a rozhodoval tiebreak. O velké bojovnosti svědčí i to, 
že u žen i u jedné skupiny mužů rozhodoval až 
vzájemný poměr, který byl velmi těsný, u žen 
rozhodoval mezi 1.-3. místem vždy jen jeden jediný 
game! 
Michaela Buchbergerová

Výsledky: 

Muži Masters:  
1. místo: Luboš a Michal Nachtneblovi 
2. místo: Luděk Dubšík, Jara Kotlán 
3. místo: Luděk Stehlík, Robin Loskot  

Muži Challenge: 
1. místo: Ota Říha, Martin Stroblík 
2. místo: Míša Buchbergerová, Jaromír Krbila 
3. místo: Michal Kočík, Martin Bradávka 

Další dvojice: Michal Nekvapil/Petr Ekkert, Šimon 
Albert/Jarda Hermann, Pavel Stibor/Jirka Ničovský, 
Mirek Jakuba/Zdeněk Stříbrný 

Ženy: 
1. Barča Kočíková, Šárka Brodská 
2. Lenka Říhová, Lucka Stroblíková 
3. Petra Ruschková, Petra Štouračová 

Další dvojice: Zuzka Stiborová/Zdenka Jakubová, 
Hanka a Renata Stříbrné. 

Děkujeme sponzorům – obci Moravany, Lence a Otovi 
Říhovým a firmě Neltex a Petře Štouračové a firmě 
Piknik za podporu tenisu.

Včelařské okénko, tenis
Včelařské okénko 
Červen je čas pro největší točení medu v průběhu 
roku. Všechen med se ale nesmí odebrat, protože 
včely by pocítily stav nedostatku a matka by 
přestala plodovat. 

Jestliže v červenci včely už nenosí med, pak je 
nejvyšší doba je zakrmit, jinak se z nich stanou 
včely zlodějky, které vykrádají cizí úly. Včelaři už 
med vytáčejí naposledy a po vytočení medu je nutné 
včely zakrmit. Med se ve včelstvu nenechává 
zejména proto, že ho včelař chce zpeněžit a také 
proto, že by to včely nemusely přežít. Především 
medovicové medy jsou složitější na rozklad a 
po vstřebání živin z nich 

zbude hodně odpadních látek, které včely ukládají 
do svého výkalového vaku. Výkalový vak se tak 
přes zimu může přeplnit a včela to nemusí přežít, 
protože nemá prostor na kálení. Včely v úlu udržují 
absolutní čistotu, a proto tam kálet nemohou. Včely 
se krmí cukerným roztokem z rafinovaného cukru. 

Koncem srpna už musí být všechna včelstva 
zakrmena, protože jinak ustává jejich plodování. 
Česno je třeba zúžit, protože včely už tolik nelétají 
a včely strážkyně musí uhlídat celý úl. 

V září včelař vyměňuje staré matky za nové matky, 
které si ten rok vychoval. V úle se matka        
nechává jen 2-3 roky. Žije až 5 let. 
redakce
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TROOPEŘI konečně trénují 
V minulém zpravodaji jste se dozvěděli o tom, 
jak fungujeme během pandemie koronaviru. Ta už je 
ale v posledních měsících a týdnech na ústupu, a tak 
se TROOPEŘI v květnu mohli setkat na venkovních 
hřištích. Bylo to jiné, než na co jsme všichni zvyklí, 
ale vidět se po delší době, držet v ruce florbalku 
a honit se za děravým míčkem mělo cenu zlata. 
Všechna naše tréninková centra jsme zaplavili 
našimi zelenými dresy. 

Zanedlouho po venkovním trénování jsme byli 
vpuštěni do hal a nyní už můžeme trénovat skoro tak 
jako dříve. S tímto rozvolňováním souvisí i to, že si 
v červnu zahrajeme brněnský turnaj Open Game. 
Po dlouhé době tak změříme síly se soupeři 
z různých koutů. V minulém roce jsme si odvezli 
medaile ve více kategoriích, takže doufáme, že to tak 
bude i letos. Držte palce.  

O prázdninách na TROOPERS kemp 
Přes léto se bežně moc netrénuje. Naši muži mají 
například celý červenec volno. Děti však mají 
možnost užít si florbal i v červenci, a to 
na TROOPERS Kempu. 

Nevyhovuje vám červenec? Žádný problém, druhý 
turnus je v srpnu. Pro více informací se podívejte 
na naše webové stránky troopers.cz/kempy. Loňský 
premiérový ročník se moc vyvedl a pro tento rok 
máme ještě spoustu vychytávek. 

A co po prázdninách? 
Opálení a plní energie se všichni vracíme do hal. 
Sdělujeme si zážitky a především objevujeme, kdo je 
mezi námi nový. Září je totiž spojeno s nábory do 
TROOPERS. Chceš hrát nejpopulárnější halový sport 
v České republice? Láká tě zkusit florbal 
pod vedením profesionálních trenérů ze zkušeností 
z nejvyšší české florbalové ligy? Pokud jsi na obě 
otázky odpověděl kladně, těšíme se na tebe.  
Jan Daler, marketingový manažer TROOPERS 

Kontakty pro nábor: 
E-mail: florbal@troopers.cz 
Facebook: Florbal TROOPERS 
Instagram:  florbal_troopers 
Sportovní manažer: 
Marek Zvalo  
+420 776 817 146

Sport TROOPERS
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